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E
l 15 d’octubre, una delegació de la Unió Euro-
pea de Productors d’Àrids (UEPG) i del Con-
sell dels Productors Europeus de Materials

per a la Construcció (CEPMC), es van reunir amb el
vicepresident de la Comissió Europea, Günter Ver-
heugen. A la reunió van assistir-hi, en representació
de la UEPG, Denis Mertens, president i Anthony Fell,

secretari general, mentre que per part del CEPMC
van estar presents Jim O’Brien, president, i Günter
Schmidt, director general del grup Stephan Schmidt.
També van participar-hi Nils Behrndt, del gabinet del
comissari d’Indústria, i Hans Pietersen, DG d’Empre-
sa i Indústria. 

Durant la reunió, els representants de la indústria
extractiva van oferir una panoràmica general de la
situació del sector extractiu a Europa i van exposar
els temes que més preocupen a les empreses. Les

peticions que es van fer des de la UEPG i la CEPMC
estaven totalment en la mateixa línia que les propos-
tes que ja fa temps sorgeixen des del Gremi d’Àrids
de Catalunya i la Federación de Áridos (FdA). 

Un dels punts claus que es van tractar, van ser les
dificultats amb què, cada dia més, es troben les
empreses per tal d’obtenir i renovar permisos.
Aquesta situació té el seu origen en una mentalitat
“not in my backyard” (no al pati de casa meva) que,
segons els empresaris europeus “podria amenaçar
la competitivitat europea” i, en el cas concret dels
àrids, “podria significar un seriós problema de sub-
ministrament a tot Europa”. Es va posar sobre la taula
la necessitat de renovar les reserves de material i
mantenir-les per tal d’evitar aquest problema en el
futur. A més, els representants de la UEPG i la
CEPMC van assenyalar que la durada dels permisos
d’extracció era un factor decisiu per a les empreses
d’àrids, que necessitaven períodes llargs de temps
per tal de justificar la inversió de capital. Van posar
l’exemple d’un estat membre de la Unió Europea
(UE), al qual només en van garantir els permisos per
a cinc anys. La conseqüència d’això va ser que cap

La indústria extractiva europea va exposar les seves inquietuds a Verheugen, vicepresident de la Comissió.

La UEPG defensa la 

importància del sector extractiu

davant la Comissió Europea
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D
urant la reunió que
va tenir lloc entre la
Unió Europea de

Productors d’Àrids
(UEPG), el Consell dels
Productors Europeus de
Materials per a la Cons-
trucció (CEPMC) i el vice-

president de la Comissió Europea, Günter Verheugen, es van trac-
tar temes de vital importància pel sector extractiu i tota la indústria
en general. Val la pena parar-se un moment a analitzar, sobre tot, el
seguit d’acords a què s’ha arribat en aquesta reunió. 

En primer lloc, la Comissió va reconèixer que no estava adverti-
da dels problemes que la indústria està experimentant a nivell
domèstic, arreu de la Unió Europea. Es van comprometre a rea-
litzar una consulta intensiva sobre el tema i van suggerir la pos-
sibilitat d’emetre un Comunicat al juny del 2008, en relació als
problemes que se’n poden derivar de la falta d’accés a l’abasti-
ment de les matèries primeres. Aquest punt, precisament, ha
estat un dels arguments claus del Gremi d’Àrids durant els
darrers anys. El Gremi ha recordat la importància dels àrids com
a matèria clau i sector estratègic per a l’economia de tot el país.
Per tant, sempre s’ha demanat que l’accés a aquest recurs, tot i
que ben regulat i complint totes les garanties, havia de simplifi-
car-se. Darrerament, sembla que l’Administració ha començat a
escoltar les peticions del sector, i s’ha agilitzat la tramitació dels
expedients. Malgrat això, la quantitat d’obstacles que s’han de
superar per poder obtenir tots els permisos, desincentiva els
empresaris emprenedors, un efecte totalment contraproduent
per al bon desenvolupament de l’economia nacional, que des de
la mateixa Unió Europea es vol evitar. 

Un altre punt que es va discutir durant la reunió és la gran quan-
titat de Directives Europees que arriben als Estats i que massa
sovint són transposades de forma que compliquen encara més
la legislació estatal i local. Un cas paradigmàtic i del qual van
parlar-ne explícitament a la reunió, és el de la Xarxa Natura 2000.

Verheugen va afirmar la necessitat “d’investigar l’abast per can-
viar les directives de Natura 2000, de manera que la indústria no
sigui vista com a part del problema sinó com a part treballadora
en col•laboració amb els interessos mediambientals en la cerca
de solucions.” El vicepresident va explicar que hi ha un debat
intern dintre de la Comissió Europea sobre si les modificacions
haurien de flexibilitzar l’aplicació de la directiva o el seu abast, i
va expressar que els punts de vista de la indústria seran de molta
utilitat. El vicepresident Verheugen va proposar algunes accions
per tal de promoure la competitivitat del sector. Per exemple, la
Comissió podria organitzar una conferència per als agents
socials, ja sota la presidència francesa. 

Aquesta línia d’actuació que es proposa des de la Comissió està
molt propera als suggeriments que el Gremi proposa a l’Admi-
nistració des de fa temps. Les negociacions sobre l’abast i els
usos que s’havia de donar als terrenys qualificats com Xarxa
Natura, van ser de les més llargues i dures que el Gremi ha man-
tingut amb el Govern. Finalment, se’n van poder salvar un cente-
nar d’explotacions que, d’haver-se aprovat el primer esborrany,
haurien hagut de finalitzar la seva activitat degut a les restric-
cions que suposava estar dintre de Xarxa Natura amb aquelles
condicions. En aquell moment, el Gremi va fer un seguiment cas
a cas de les repercussions que tindria Xarxa Natura per cada
explotació. Ara, una iniciativa molt semblant sorgeix des de la
UEPG, que s’ha compromès amb la Comissió a presentar un
estudi de casos de companyies on l’extracció de matèries primes
s‘hagi suspès no només a causa de Natura 2000, sinó també a
causa de planejaments que van inutilitzar el sòl degut. Normal-
ment, això ha succeït quan s’ha permès planificar altres activitats
urbanes, industrials massa a prop de les fronteres de potencials
jaciments o també degut a temes de mediambientals. De nou,
podem establir un important paral•lelisme entre les actuacions
que es volen emprendre des de l’àmbit europeu i les que, en
molts casos, ja està portant a terme el sector extractiu català.

Jaume Puig i Canal

Gerent del Gremi d’Àrids de Catalunya
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companyia va presentar sol·licituds. Per tant,
la indústria europea va recomanar que els
permisos d’extracció fossin de trenta anys
com a mínim. El problema amb què s’acostu-
maven a trobar les empreses, era que les pla-
nificacions dels governs solien ser molt més a
curt termini, sobre tot a causa de la influència
de les eleccions locals. Amb relació a aquest
tema, els empresaris van explicar al comissa-
ri europeu que, tot i que les planificacions
depenen dels estats membres, molt sovint les
decisions s’acabaven prenent en l’àmbit local.
En aquest sentit, els industrials creuen que

“les autoritats nacionals podrien tenir un rol
més útil si emetien comunicats polítics nacio-
nals” i es van donar alguns exemples de paï-
sos on ja es feia d’aquesta manera. En res-
posta a aquests temes, el vicepresident Ver-
heugen va explicar que, tot i que els planeja-
ments eren competència dels estats membre,
el Consell Europeu podria tenir prioritat en l’a-
bastiment de matèries primeres. 

Els empresaris van explicar que a Europa es
produïen 3 bilions de tones de d’àrids anuals
per tal de proveir la indústria de la construc-
ció. Per tant, era fa necessari evitar les distàn-
cies de transport i/o la importació des de fora
de la Unió Europea, ja que aquestes activitats
tenen conseqüències negatives tant  per al
medi ambient com per a la competitivitat. Per
això, tal com ha manifestat el Gremi algunes
vegades, és important que les extractives
estiguin situades a prop dels punts de con-
sum. I és aquí on, de nou, es important que es
tinguin en compte les necessitats d’àrids a
l’hora de fer els planejaments i que les autori-
tats nacionals facin prevaler el bé comú. 

Finalment, un dels temes que van exposar els
empresaris va ser la necessitat de “crear
directives que siguin relativament fàcils d’apli-
car” i, en aquells casos en què es demostri
clarament que es necessiten canvis, corregir-

les. Verheugen va respondre que es podra
canvar la legislació vigent, ja que hi havia
evidències clares que així ho justificaven. En
canvi, Verheugen va admetre que canviar els
paràmetres ambientals seria una qüestió més
difícil però que podria aconseguir-se si es
donaven detalls molt precisos. Llavors, el
Consell Europeu podria proposar els canvis
necessaris. 

Els representants de la UEPG i de la CEPMC
es van mostrar oberts a la possibilitat d’un
acord voluntari si aquest servís per solucionar

el problema. D’altra banda, el vicepresident
Verheugen va fer algunes preguntes relatives
a la indústria extractiva, com per exemple, si la
demanda de matèries primeres a la UE crei-
xia. La resposta va ser que sí però que el pro-
blema no estava en la falta de jaciments mine-
rals, sinó en les dificultats per accedir-hi.
També van explicar al vicepresident que la
indústria d’àrids és local i que el transport a
més de 50 quilòmetres del punt d’extracció
suposava duplicar els costos. 

El vicepresident també es va mostrar interes-
sat per la compaginació de l’activitat extracti-
va amb la conservació del medi ambient. Es
va explicar que hi havia múltiples exemples
tant de restauració d’explotacions com d’ex-
plotacions que, tot i que funcionaven a ple
rendiment, permeten l’existència de la biodi-
versitat. Actualment, la UEPG estava recollint
estudis de casos europeus, en el context de
la propera conferència sobre biodiversitat a
Lisboa. Pel que feia al tema de Xarxa Natura
2000, Verheugen va preguntar si hi havia
exemples d’explotacions perjudicades per
aquests planejaments medi ambientals o per
altres. La resposta va ser que sí, que se’n
poden trobar a tot Europa. El vicepresident va
demanar a la indústria que aportés evidències
clares de l’empitjorament de la situació des
de Xarxa Natura 2000 i d’altres deficiències

en la legislació i la planificació. En el cas
català, es pot recordar que el Gremi va salvar
més d’un centenar d’explotacions de l’afecta-
ció total per a la Xarxa Natura, després de
mesos de negociacions amb el Departament
de Medi Ambient i Habitatge de la Generali-
tat de Catalunya. 

Verheugen va indagar l’existència de paràme-
tres de bones pràctiques comuns a tota la
indústria. Els empresaris van explicar que hi
havia molts exemples nacionals d’aquest
tema i que es podria plantejar un document
europeu de bones pràctiques, com a base
d’un compromís industrial que formés part
d’un acord voluntari.

El vicepresident de la Comissió Europea, Verheugen, es va mostrar
obert a les propostes de la indústria extractiva

Reunió amb la delegada del Govern a Brussel•les

E
l president del Gremi, Joaquim Roca, i el gerent, Jaume
Puig, es van reunir amb Anna Terrón, delegada del Govern
de la Generalitat a Brussel•les, el dia 14 de gener. La reu-

nió va servir per presentar el sector a la delegada del Govern i
explicar-li els principals entrebancs amb què es troba la indús-
tria extractiva per desenvolupar la seva activitat. També van par-
lar de la propera Assemblea General de la Unió Europea de Pro-
ductors d’Àrids (UEPG), que tindrà lloc a Barcelona els dies 28,
29 i 30 de maig.  

Es va convidar la delegada a participar en l’Assemblea de la UEPG, a

Barcelona. 

La valoració 

de Denis Mertens

“Avui en dia, el tema clau és l’accés als
recursos. La nostra indústria necessita
assegurar el subministrament d’àrids per
tal de mantenir la fortalesa i competitivi-
tat de la indústria constructora europea.
Les restriccions i els obstacles creats
per l’actual legislació de la UE, sumats a
les implementacions que se n’han fet a
nivell nacional, són contraproduents. Per
tant, nosaltres demanem a la Comissió
Europea que considerin els àrids com un
recurs estratègic per a la indústria cons-
tructora de tota la Unió Europea. Ja s’han
engegat iniciatives en aquesta direcció.
Per exemple, a l’octubre del 2008 s’edi-
tarà una Comunicació de la UE que
abordarà els problemes que sorgeixen
degut a la dificultat d’accés al subminis-
trament d’àrids. Un altre assumpte que
ens preocupa és la implementació de les
directives de la UE que ja existeixen.
Creiem que la UE hauria de d’alentir el
ritme de producció de directives fins que
els estats membres hagin transposat a
nivell nacional la majoria d’elles.”
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E
l 13 de desembre, el Gremi d’Àrids va participar en la reu-
nió del grup de treball d’oferta i demanda del Consell
Assessor d’Àrids. Durant la sessió es va fer un repàs de la

situació del sector extractiu i se’n van examinar les seves pers-
pectives de futur amb relació a l’evolució del sector de la cons-
trucció. L’Institut de Tecnologia de la Construcció de Catalunya
(ITEC) va aportar noves dades sobre la superfície extractiva auto-
ritzada i, segons l’ITEC, tot indica que la tendència és incrementar
les autoritzacions. Durant el 2007 es van autoritzar 43 noves
explotacions o ampliacions, la qual cosa suposa augmentar les
reserves d’àrids en uns 66 milions de tones. Des del Gremi,
aquestes xifres es consideren molt positives, ja que es continua la
tendència de renovació del recurs, que es va iniciar ara fa uns dos
anys. Tot i això, des del Gremi es recorda també que ampliar la
quantitat de reserves no és el mateix que incrementar la capacitat
de producció, i aquest és un element que s’hauria de tenir en
compte a l’hora d’analitzar la situació del sector.     

UN NOU CICLE PRODUCTIU

Durant la reunió, també es va parlar sobre les perspectives del
sector de la construcció, que sembla que està començant a mos-
trar indicis de desacceleració. Es va posar en relació amb la situa-
ció del sector extractiu i es va analitzar com podria afectar aques-
ta desacceleració a les indústries d’àrids. El principal raonament
és que la desacceleració del sector de la construcció està rela-
cionada, sobretot, amb la frenada de la construcció residencial
(habitatges), mentre que el principal destí de l’àrid català és l’obra
pública. Així doncs, segons dades de l’ITEC, durant el 2007, es
van consumir 66 milions de tones d’àrids a Catalunya, a les quals
cal afegir 13,4 milions, destinats a la fabricació de ciment. D’altra
banda, segons l’Asociación Nacional de Empresarios Fabricantes
de Áridos (ANEFA), el consum d’àrids estimat durant el 2007 al
conjunt de l’Estat espanyol, va ser d’uns 488 milions de tones.
Dels 66 milions de tones produïdes a Catalunya, només el 34% va
ser destinat a la construcció d’habitatges residencials. El 66%
restant de la producció va estar dirigit, bàsicament, a enginyeria

civil. Això vol dir que una part molt significativa de la producció
d’àrids és consumida per l’obra pública i no per la construcció
d’habitatges. És per aquesta raó que la pèrdua d’impuls de la
construcció afecta només relativament el sector extractiu. Les pre-
visions indiquen que, durant tot el 2008, s’anirà normalitzant la
producció d’àrids fins a estabilitzar-se. Això significarà l’entrada
d’un nou cicle productiu, en el qual les empreses d’àrids no hau-
ran d’anar a marxes forçades, com aquests darrers anys, sinó que
assoliran uns nivells de producció més moderats. Tot i això, és
probable que algunes empreses extractives molt especialitzades
en el subministrament d’àrids a empreses constructores d’habitat-
ges, puguin sentir de forma més pronunciada els efectes de la
desacceleració de la construcció. 

En línies generals, el Gremi d’Àrids se situa en la mateixa línia que
la Cambra de Comerç de Barcelona, que afirma que la construc-
ció residencial és només el 35% de l’activitat del sector de la
construcció a Catalunya i que, per tant, és important relativitzar
l’impacte de la seva evolució. Per al sector extractiu, el més impor-
tant és l’evolució de l’obra pública, que de moment mostra indicis
d’un creixement sostingut. Cal afegir, però, que l’obra pública sol
experimentar fluctuacions amb relació al període electoral. Segons
la Cambra de Barcelona, “malgrat la previsible disminució de l’ac-

Durant el 2007 es van autoritzar 
43 noves explotacions o ampliacions
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tivitat al subsector de l’habitatge lliure, les contribucions positives
de l’obra civil, l’edificació no residencial i l’habitatge de protecció
oficial poden suportar un ritme d’activitat a l’entorn del 3% per al
conjunt del sector de la construcció a Catalunya l’any 2008.”

Les dades presentades per l’ITEC mostren que durant el 2006 es
van invertir 5.030 milions d’euros en la construcció d’obra pública a
Catalunya, 2.500 dels quals provenien de l’Estat. Pel que fa al 2008,
tot indica que es mantindrà una línia ascendent pel que fa a la inver-
sió en obra pública. I és que només la inversió que l’Estat s’ha com-
promès a realitzar a Catalunya són 4.506 milions d’euros. Això supo-
sa un augment del 12% respecte a la inversió pressupostada per al
2007. A més, durant el passat mes de setembre, el departament d’E-
conomia i Finances i el ministeri d’Economia i Hisenda van acordar
una metodologia per a l’aplicació de la Disposició Addicional Terce-
ra de l’Estatut, que estableix que durant els propers 7 anys Catalun-
ya ha de rebre una inversió de l’Estat en infraestructures equivalent
al pes relatiu del seu PIB. És per aquest motiu que, tot i que la cons-
trucció residencial apunta una davallada, el sector extractiu veurà
compensat parcialment aquest descens gràcies a la construcció
d’enginyeria civil. 

LA INTERNACIONALITZACIÓ

Pel que fa a les previsions de l’economia catalana i espanyola a
mitjà termini, la Cambra de Comerç indica que “la construcció
deixarà de ser el principal motor de creixement” i que “per tant, és
fonamental un canvi de patró de creixement a mitjà termini”. La
Cambra creu que la clau d’aquest canvi i el que determinarà l’e-
volució de l’economia serà el sector exterior. D’altra banda, el sec-

tor extractiu és conscient d’aquesta tendència i, tot i que es trac-
ta d’una indústria molt lligada al territori, ja ha començat a fer les

primeres passes per fomentar-ne la seva internacionalització. Un
clar exemple és la participació del Gremi i de diverses empreses
associades en el pla per a la internacionalització del sector de la
construcció, impulsat des del COPCA. 

L’obra pública sol experimentar fluctuacions segons els cicles 

electorals,tal com mostra el gràfic del SEOPAN (2006).

L’Estat invertirà 4.506 milions d’euros a Catalunya
durant el 2008 

E
l 29 de gener passat, el Govern de la Generalitat va pre-
sentar el primer esborrany de les Bases del Pacte Nacio-
nal d’Infraestructures. Es va decidir, llavors, iniciar un

procés de participació i diàleg tant amb les forces parlamentàries
com amb els diversos agents econòmics i socials, entre els quals
es troba el Gremi d’Àrids de Catalunya. La intenció del Govern és
aconseguir el màxim consens possible i, poder assolir acords
abans de l’estiu vinent. El Gremi està molt satisfet de participar
en aquest procés ja que, tal com explica el seu president, Joa-
quim Roca, “per fer les infraestructures que el país necessita,
calen àrids, i és important que es planifiquin amb cura les futures
necessitats de matèria prima que se’n derivaran de la construc-
ció d’obra pública”.  Per tant, es valora molt positivament la cerca
del diàleg fomentat des del Govern, i, més concretament, des del
departament de Política Territorial i Obres Públiques (PTOP). 

Tal com el mateix Govern explica al primer esborrany del Pacte
d’Infraestructures, aquest “incorporarà les xarxes infraestructurals
dels cicles de l’aigua i dels residus, de l’energia, de les teleco-
municacions, de la mobilitat de les persones i les mercaderies, i
els regadius.” Els objectius fonamentals del Pacte són la creació
de riquesa, el desenvolupament sostenible, la cohesió social i
territorial, la qualitat de vida i el benestar dels ciutadans. 

El Gremi participa en el 
Pacte Nacional d’Infraestructures

El Gremi manté una relació fluida amb el departament de PTOP, pre-

sidit pel conseller Joaquim Nadal. 

(ve de la pàgina anterior)
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ACTUALITAT

L
’1 de gener de 2008 va entrar en vigor el nou Pla General de
Comptabilitat. Es tracta d’un pla obligatori per a totes les empre-
ses, sigui quina sigui la seva forma jurídica (individual o de società-

ria), i també per a les entitats no mercantils (com ara fundacions, enti-
tats sense ànim de lucre...). Per això, el Gremi d’Àrids va organitzar el
passat dia 10 de desembre una jornada dirigida a empresaris i directius
de les empreses del sector i a tots els responsables dels departaments
financers i comptables. L’objectiu era exposar els punts bàsics del nou
pla, de la qual cosa es van encarregar Antoni Puig i Roser Güell, audi-
tors de comptes d’Abante-Pich Auditores.

El programa de la jornada es va obrir amb les principals novetats de la
reforma mercantil i comptable. A continuació, es va exposar l’estructura
del nou Pla General, el marc conceptual i els criteris de valoració. Es va
dedicar una atenció especial als nous documents que composen els
comptes anuals. Es va parlar de les normes de valoració dels actius,
passius, ingressos i despeses. A més del nou Pla General de Compta-
bilitat, també s’ha aprovat un nou Pla General de comptabilitat per a les
PIME. Aquest Pla té en compte les característiques especials de les
petites i mitjanes empreses, i simplifica alguns punts del Pla General. 

Fruit de l’estratègia dissenyada per la Unió Europea en matèria d’infor-
mació financera, la legislació mercantil va sofrir una profunda modifica-
ció durant l’any 2007. Com a resultat d’això, va haver un desenvolupa-
ment reglamentari en matèria de comptes anuals individuals constituït
pe aquest nou Pla General Comptable.

Antoni Puig i Roser Güell, auditors de comptes d’Abante-Pich 

Auditores van exposar les novetats del pla. 

Entra en vigor el nou Pla General

de Comptabilitat

C
oincidint amb el tradicional dinar de Nadal, el Gremi d’Àrids
va organitzar una visita a les obres del temple expiatori de
la Sagrada Família, acompanyats d’Antoni Caminal, arqui-

tecte tècnic i responsable de producció en pedra i mecanització.
Els assistents van realitzar, en primer lloc, una visita guiada al
museu i, tot seguit, van poder visitar les obres que s’estan portant
a terme. Tots els participants van valorar de forma molt positiva
l’experiència, ja que van poder conèixer aspectes tècnics de la
construcció del temple. Joaquim Roca, president del Gremi, va ser
un dels visitants, que va qualificar de molt interessant tant el reco-
rregut com les explicacions de l’arquitecte, Antoni Caminal. Arran
de l’èxit de la visita, s’ha proposat de realitzar-ne una de similar
durant l’Assemblea de la Unió Europea de Productors d’Àrids
(UEPG), al mes de maig. 

La Junta realitza 
una visita tècnica 

a la Sagrada Família

A més del nou Pla General de Comptabilitat, 
també s’ha aprovat un nou Pla General 

de comptabilitat per a les PIMES
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El sector extractiu s’internacionalitza 

E
l 8 de gener va tenir lloc la primera reunió per a la creació d’un
pla d’internacionalització del sector de la construcció, en la qual
van participar el Gremi d’Àrids i també representants d’altres

àmbits relacionats amb la construcció. Es tracta d’una iniciativa impul-
sada per la Generalitat, en col·laboració amb el Consorci per a la Pro-
moció Comercial de Catalunya (COPCA). Té l’origen en una petició de
diferents agrupacions empresarials relacionades amb la indústria de la
construcció, que reclamaven un pla d’internacionalització com el que ja
existeix en altres sectors, com el tèxtil o el dels components d’automo-
ció.   

La proposta és crear un pla plurianual amb una significativa dotació
pressupostària i que tindria com a objectiu acompanyar al sector en el
seu procés d’expansió internacional. Això inclouria tant l’exportació de
productes i serveis com les possibles inversions a l’exterior. Jaume Puig,
gerent del Gremi d’Àrids de Catalunya, va participar en la reunió i, tal
com explica, “el pla pretén tenir en compte tota la cadena de valor del
sector, des de l’extracció d’àrids i el disseny de projectes, fins a la fabri-
cació de materials per a la construcció (ciment, formigó, prefabricats,
morters, estructures, etc.), passant per la licitació i execució de l’obra
final, ja sigui d’enginyeria civil o de construcció residencial i d’equipa-
ments”. Durant aquesta primera reunió, es van presentar els objectius
general del projecte i els objectius específics dels diferents grups de
treball que es crearan per tal de dur-lo a terme. En primer lloc, s’analit-
zarà, conjuntament amb les principals entitats i empreses del sector, la
situació actual competitiva de la construcció. D’aquesta forma, es volen
identificar les principals fortaleses, debilitats i oportunitats que s’han de
desenvolupar a curt i llarg termini. Així, es reuniran i compararan les dis-
tintes perspectives sobre les potencials oportunitats de negoci. A últim,
es recolliran els principals requeriments per les iniciatives que s’han de
desenvolupar.  

Aquest pla té el seu origen en una primera proposta promoguda pel
conseller Josep Huguet, al desembre de 2005. Estan previstes noves
reunions a curt termini per tal de començar a treballar en la internacio-
nalització del sector de la construcció. El Gremi, participa en d’altres ini-
ciatives d’aquest caire, com la comissió d’internacionalització de la
patronal de petites i mitjanes empreses, PIMEC. Es tracta d’una comis-
sió menys especialitzada que el pla engegat pel COPCA, ja que reu-

neix un ampli ventall de sectors, i no només a empreses relacionades
amb la construcció. Tot i així, Jaume Puig considera que “es tracta d’una
iniciativa molt interessant en la qual és necessari que el Gremi hi sigui
present”. 

FÒRUM D’EXPERTS EN MERCATS DE L’ÀFRICA SUBSAHARIANA

Una altra activitat en la qual el Gremi hi participarà és el Fòrum d’Experts
en Mercats de l’Àfrica Subsahariana, organitzat per la Cambra de
Comerç de Barcelona i el COPCA, en col·laboració amb el Consell
General de Cambres de Catalunya, el Foment del Treball i la Casa Àfri-
ca. Tindrà lloc a Barcelona els dies 27 i 28 de febrer. D’una banda, s’o-
feriran seminaris en què diversos experts presentaran la situació econò-
mica i les oportunitats de negoci en els països que representen. D’a-
questa forma, es podrà obtenir una panoràmica de vàries economies
subsaharianes, tant de les que són és conegudes com de les que ho
són menys. D’altra banda, hi haurà la possibilitat de mantenir reunions
individuals amb els experts, per tal de parlar dels projectes concrets que
s’estan duent a terme en aquells països, per veure quines oportunitats
hi ha, etc. Els ponents seran representants d’organismes de promoció
de les inversions, de cambres de comerç i consultors col·laboradors
dels països convidats. També hi participaran empresaris espanyols que
aportaran les seves experiències personals en aquells països. El primer
dia del fòrum estarà dedicat a l’Àfrica Austral i a l’Àfrica Oriental, men-
tre que el segon dia se centrarà en països de l’Àfrica Occidental. 

La reunió del pla d’internacionalització del sector es va realitzar al local del Gremi. 

El COPCA celebra des de fa anys la Setmana de la Internacionalització. 
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El Gremi de Catalunya i el de

Lleida renoven el conveni

E
l mes de novembre, el Gremi d’Àrids de Catalunya i el
Gremi Provincial d’Àrids i Formigons de Lleida van renovar
el conveni de col·laboració que van signar per primer cop

ara fa sis anys. El nou conveni, proposat pel Gremi de Lleida, s’a-
justa a la realitat actual i hi descriu els drets de les empreses agre-
miades, i alhora que fixa què es pagarà per tones produïdes a la

demarcació, en comptes d’una quantitat fixa. Tant Joaquim Roca,
president del Gremi de Catalunya, com Sebastià Espinet, presi-
dent del Gremi de Lleida, van valorar molt positivament la renova-
ció d’un conveni que ha donat tants bons fruits durant els darrers
anys. 

El primer conveni entre els dos gremis es va signar el 16 de gener
de 2002, a Barcelona. El qui llavors era president del Gremi de
Catalunya, Joan Franquesa, va explicar que la unió hauria de ser-
vir “per lluitar contra les dificultats, cada cop més evidents amb
què es troben les empreses extractives”. Sis anys més tard, l’ac-
tual president, Joaquim Roca, opina que “s’ha complert l’objectiu
inicial del conveni i s’han assolit els reptes que ens vam proposar
en aquell moment. Tot i així, encara queda molta feina per fer i
noves fites que aconseguir. Per aquest motiu és important la reno-
vació del conveni, per tal que seguim treballant conjuntament per
millorar la situació de la indústria extractiva a tots els nivells”.  

Pel que fa a l’Associació Provincial d’Àrids i Jaciments de Tarragona,
que té com a president a Josep Rodríguez, també s’ha proposat for-
malment la signatura d’un conveni amb condicions similars al de Llei-
da. El conveni entre el Gremi d’Àrids de Catalunya i el de Tarragona,
es va signar un any més tard que el de Lleida, al 2003. 

Sebastià Espinet, a l’esquerra, i Joaquim Roca, a la dreta es van mos-

trar satisfets per la renovació del conveni. 

IV Seminari tècnic de Ciment Català

E
l 15 de febrer tindrà lloc el IV Seminari tècnic de l’Agrupa-
ció de fabricants de ciment de Catalunya (Ciment Català)
amb l’eix temàtic Innovació per a un progrés sostenible. En

aquesta ocasió les conferències es realitzaran a l’auditori Wintert-
hur de Barcelona, i tractaran sobre la relació entre la sostenibilitat
ambiental i empresarial. Al llarg d’aquests quatre anys, el semina-
ri s’ha consolidat com un fòrum d’intercanvi d’idees i experiències
punteres. A més, en aquesta ocasió, s’ha volgut donar relleu al
compromís que els fabricants de ciment han adoptat per tal de
millorar la sostenibilitat de la seva activitat a través de la innovació
contínua. Així per exemple, es parlarà dels esforços que porta a
terme la indústria per tal de lluitar contra el canvi climàtic.  

El Seminari té confirmada la participació del Secretari General
d’Indústria, del Ministeri d’Indústria, Joan Trullén, del Secretari de
la Comissió Permanent del Formigó, del Ministeri de Foment, Fer-
nando Rodríguez, i de la Directora General de Política Tecnològi-
ca del Ministeri d’Educació i Ciència, María del Carmen Andrade
Perdrix, entre d’altres autoritats convidades.

D’altra banda, es comptarà amb les intervencions de Martin Sch-
neider, Director Executiu del VDZ, Institut Tècnic de la Indústria
Alemanya del Ciment, Pierre-Claude Aitcin, exdirectiu de l’Ameri-
can Concrete Institute, Ivan Martén, directiu de The Boston Con-
sulting Group especialitzat en el sector energètic, i Joaquim Vilà,
Director del Programa Executiu de Gestió de la Innovació de l’IE-
SE. Igualment, està prevista la presència d’un arquitecte de pres-
tigi, per desvetllar les implicacions en la seva àrea de les innova-
cions en la sostenibilitat del ciment i el formigó. En edicions anteriors, el seminari s’havia celebrat al CosmoCaixa. 
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Girona i Lleida preparen 

les seves assemblees

E
ls Gremi d’Àrids de Girona celebrarà el proper 26 de febrer
la seva Assemblea General. Estan convidats per clausurar
l’acte, Manuel Hernández, director general de l’Agència

Catalana de l’Aigua, i Emili Santos, director territorial del departa-
ment de Medi Ambient i Habitatge. D’altra banda, el Gremi de
Lleida ha convocat la seva Assemblea General el dia 6 de març.
Es convidarà a obrir l’acte a Pere Mir, delegat territorial d’Econo-
mia i Finances; Joan Farré, delegat territorial de Medi Ambient;
Joan Felis, delegat d’Urbanisme i Jordi Benet, responsable del
Servei Territorial de Carreteres (PTOP). 

Josep-Lluís Carod-Rovira visita

Canteras La Ponderosa

E
l dia 1 de febrer, Josep-Lluís Carod-Rovira, conseller de la
Vicepresidència del Govern, va visitar l’explotació d’àrids de
l’empresa Canteras La Ponderosa, a Alcover (Tarragona).

També hi van assistir diversos alcaldes dels municipis de la zona,
com són Anton Ferré, alcalde d’Alcover; Nicasio Martí, alcalde de La
Masó; Josep Solé, tinent d’alcalde de La Masó; Pere Solanellas,
alcalde de Riudecols; Josep Andreu, alcalde de Montblanc, Sebastià
Bondia, alcalde de Duesaigües i Josep Llebaria, tinent d’alcalde de
Duesaigües. A més, va estar present Francesc Figueras, cap de la
secció de Mines de Tarragona; Antoni Sarti, cap d’Energia de Tarra-
gona; Antoni Sans, del departament de Medi Ambient i Habitatge; el
president del Gremi d’Àrids de Catalunya, Joaquim Roca, i Antonio
Garcia, secretari del Gremi de Tarragona. 

Durant la visita, Josep Rodríguez, propietari de l’empresa i president
de l’Associació Provincial d’Àrids i Jaciments de Tarragona, va expli-

car als assistents els plans de futur per a l’explotació. Es tracta d’un
projecte innovador que vol avançar-se a les necessitats de l’entorn.
Per aquest motiu, entre d’altres propostes, s’inclou la de modificar
els accessos a la pedrera. Aquest nou traçat de carretera per on cir-
cularien els camions, tindria en compte les perspectives de creixe-
ment de les zones urbanitzables i les evitaria. D’aquesta forma, enca-
ra que els pobles continuïn creixent, els camions que tenen com a
destí la pedrera d’Alcover, no passarien pel centre urbà, evitant qual-
sevol possible molèstia als veïns. 

Canteras La Ponderosa es va fundar l’any 1965 i es va constituir for-
malment com a empresa el 1978. En els seus inicis, només compta-
va amb l’explotació d’Alcover fins que, l’any 1999, van obrir la pedre-
ra Puig Marí, a Riudecols. Actualment, Canteras La Ponderosa dóna
feina a 200 persones i subministra material a obres tan significatives
com la del tren d’alta velocitat. 

Al 2007, l’Assemblea del Gremi de Girona es va celebrar 

a la Cambra de Comerç de la ciutat. 

Joaquim Roca conversa amb Josep-Lluís Carod-Rovira i Anton Ferré

Josep Rodríguez explica el projecte de la pedrera d’Alcover.
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D’esquerra a dreta, Jaume Puig, Sebastià Alegre, Ciriaco Hidalgo, 

Joaquim Roca i Pasqual Roca. 

Trobada amb Ciriaco Hidalgo,
assessor de Presidència

E
l passat 31 de gener, el Gremi es va reunir amb Ciriaco
Hidalgo, assessor de presidència en temes econòmics, per
tal de presentar-li la situació del sector. A la reunió van

assistir Joaquim Roca, president del Gremi, Sebastià Alegre,
secretari, Pasqual Roca, vicepresident del Gremi i president de la
Federación de Áridos (FdA), i Jaume Puig, gerent del Gremi.
Durant la reunió van tractar tant de temes d’interès general pel
sector com d’aspectes més concrets referents a legislació. Ciria-
co Hidalgo es va mostrar molt obert i receptiu a les explicacions
del sector. Va proposar mantenir el contacte amb el Gremi per tal
de fer un seguiment d’aquells temes que més preocupen els
industrials. 

Aquest no és el primer contacte que el Gremi té amb Hidalgo.
Durant l’Asemblea General del Gremi l’any 2006, Ciriaco Hidalgo,
que en aquell moment era secretari general de Treball i Indústria
(departament del qual depenia la direcció general d’Energia i
Mines) va ser l’encarregat de tancar l’acte. En aquella ocasió,
Hidalgo va apostar per l’esforç continuat i el treball conjunt de
totes les parts implicades per tal superar els reptes que l’Admi-
nistració i sector tenien per davant.

E
l Gremi d’Àrids prepara una visita col·lectiva a la fira Conexpo-
Con/Agg 2008, que s’organitza de l’11 al 15 de març a la ciutat
de Las Vegas, als Estats Units. El viatge, obert a tots els agre-

miats i els seus acompanyants, inclourà una parada a Nova York, del dia
8 al 10. La fira exhibeix les darreres novetats en equipament, productes,
serveis i tecnologies relacionades amb el sector de la construcció.

Aquest any, s’espera que uns 125.000 professionals de la indústria pro-
vinents d’arreu del món assisteixin a la fira Conexpo-Con/Agg i també a
l’Exposició Internacional sobre Transmissió d’Energia (IFPE), que es
durà a terme al mateix lloc. L’exposició reunirà experts de diferents
àmbits relacionats amb el sector, com el conglomerat, les indústries de
la construcció, i el formigó. En total, la fira acollirà dos mil expositors a
l’espai interior i en tindrà un exterior de 174.652 m2.

A més d’oferir productes i serveis, la fira és coneguda per ser un lloc de
reunió de les indústries de la construcció i de materials de la construc-
ció, d’àmbit mundial. Durant els dies que dura l’exhibició, s’organitzaran
més de tres-centes reunions. Fins i tot, algunes de les associacions del
món de la construcció, aprofiten les dates de la fira per dur a terme
també elles les seves assemblees anuals.  

Com ja s’ha fet en anys anteriors, la fira tindrà el que s’anomenen “àrees
de concentració de productes”, destinades a facilitar als visitants la ubi-
cació dels productes, serveis i expositors en els quals hi estan interes-
sats. A més, Conexpo-Con/Agg compta amb deu pavellons internacio-
nals. Aquest any, la fira ha volgut donar especial èmfasi al component
educatiu. Per aquest motiu, s’oferiran més de 120 conferències per part
d’experts de la indústria que se centraran en les noves tendències, en
l’estudi de casos i en com aplicar les diverses tècniques i estratègies.

Tot plegat està dividit en 10 programes principals entre els quals es
troba un dedicat exclusivament al món dels àrids. Hi haurà traducció
simultània a l’espanyol, el rus i el portugués. També se celebrarà un sim-
posi sobre nous controls electrònics, en el marc de la Conferència Tèc-
nica de la IFPE 2008. En total, seran 11 presentacions de diferents
experts de la indústria. 

La fira Conexpo-Con/Agg, que és una de les exposicions més grans
relacionades amb el sector de la construcció, té lloc cada tres anys. El
Gremi ja va organitzar una visita de característiques similars durant l’an-
terior edició. En aquella ocasió, més de 40 persones van participar-hi.

Visita a la fira de Las Vegas

El Gremi també va participar en la darrera edició de la fira. 
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E
l Gremi d’Àrids ja és membre de ple dret de l’Observatori del
Paisatge de Catalunya. La darrera reunió va tenir lloc el 28 de
novembre passat i va estar presidida per Joan Nogue, direc-

tor de l’Observatori i Joan Ganyet, president de l’òrgan. Es va expli-
car que durant tot el 2008 s’editarien 5 nous catàlegs del paisatge.
Des del Gremi es valora molt positivament la participació a l’Obser-
vatori. 

L’Observatori defineix el paisatge com una canviant, un producte
social que interactua amb el seu entorn: “El paisatge és una àrea, tal
com la percep la població, el caràcter de la qual és el resultat de la
interacció dinàmica de factors naturals (com el relleu, la hidrologia,
la flora o la fauna) i humans com les activitats econòmiques o el
patrimoni històric). El paisatge és al mateix temps una realitat física i
la representació que ens en fem. És la fisonomia d’un territori amb
tots els seus elements naturals i antròpics i, a la vegada, els senti-
ments i emocions que desperta a l’hora de contemplar-lo. El paisat-
ge és, també, un producte social. És la projecció cultural d’una
societat en un espai determinat des d’una dimensió material, espiri-
tual, ideològica i simbòlica.”

Pel que fa als catàlegs del paisatge, es tracta de les eines que es fan
servir per conèixer el paisatge. Tal com els defineix la llei de protec-
ció, gestió i ordenació del paisatge són uns “documents de caràcter
descriptiu i prospectiu que identifiquen la tipologia dels paisatges de
Catalunya, els seus valors i l’estat de conservació i proposen els

objectius de qualitat que han de
complir.” En total, s’elaboraran set catàlegs del paisatge. 

L’Observatori es va constituir legalment el 30 de novembre del 2004
i té els seus orígens en la Llei de protecció, gestió i ordenació del
paisatge de Catalunya i el Conveni europeu del paisatge. L’Obser-
vatori és un ens d’assessorament de l’Administració catalana i vol
prendre un paper actiu en la conscienciació de la societat en matè-
ria de paisatge. Tal com expliquen, la creació de l’Observatori “res-
pon a la necessitat d’estudiar el paisatge, elaborar propostes i impul-
sar mesures de protecció, gestió i ordenació del paisatge de Cata-
lunya en el marc d’un desenvolupament sostenible”.  

L
a Federación de Áridos (FdA) està preparant un seguit de publi-
cacions d’interès pel sector extractiu. Algunes són de caràcter
més tècnic mentre que d’altres tenen un caire divulgatiu. Pel que

fa a les publicacions tècniques, juntament amb l’Asociación Española
de Normalización y Certificación (AENOR) i el Laboratorio Oficial para
Ensayo de Materiales de Construcción (LOEMCO), la FdA està pre-
parant un dossier sobre els assajos dels àrids per al control de la pro-
ducció.  Es tracta d’unes fitxes de caràcter pràctic on s’explica de forma
clara i entenedora els procediments per portar a terme els diferents
assajos d’àrids a la mateixa empresa. Així doncs, les fitxes tractaran els
següents temes: coeficient de forma, blau de metilè, densitat i absor-
ció de l’aigua, granulometria, equivalent de sorra i cares de fractura. 

LA PETITA HISTÒRIA S’EDITARÀ EN CASTELLÀ I ANGLÈS

D’altra banda, la FdA publicarà en breu la versió anglesa i espanyola de
la Petita Història dels Àrids, il•lustrada per Pilarín Bayes. Es tracta d’un
llibret destinat a nens i nenes d’uns 8 anys, que explica què són els
àrids, quins usos tenen i quina és la seva funció a la nostra societat. El
Gremi el va editar per primer cop ara fa un any ha tingut una enorme
acceptació, no només entre les empreses del sector, sinó també a l’Ad-
ministració, les escoles i altres entitats que l’han rebut. Per aquesta raó,
la FdA s’ha decidit a publicar una versió en espanyol, per tal de difon-
dre-la per tot l’Estat. A més, tot coincidint amb l’Assemblea de la Unió
Europea de Productors d’Àrids (UEPG), que tindrà lloc a Barcelona el
mes de maig, s’editarà la versió anglesa.   

11
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Els catàlegs del paisatge

La FdA prepara diverses
publicacions

El Gremi participa a l’Observatori
del Paisage de Catalunya

Ja s’han repartit uns 10.000 exemplars de la versió catalana de la

Petita Història. 
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E
l Gremi de Fusters, Ebenistes i Similars de Barcelona es remun-
ta històricament fins a l’any 1257, data en què està documenta-
da la presència de quatre membres del Gremi de Fusters com a

representants en el Consell de Cent de la Ciutat. El Gremi va conser-
var llavors, dins de la seva organització, la Confraria de Mestres Fusters,
sota el protectorat de l’Església.. A principis dels anys XX, la unió d’a-
grupacions de fusters de Barcelona, es van unir sota el nom del Gremi
de Fusters. Així, aquesta entitat successora del Gremi medieval, va unir
amb una sola veu tot el sector, representant els seus interessos. L’any
1977, amb la nova Llei d’associacions, l’entitat va adoptar la seva deno-
minació actual i els Estatuts que la regeixen. 

El Gremi de Fusters agrupa empreses d’oficis diferents, però de caire
productiu similar, com són ebenistes, fabricants de mobles, tapissers,
fabricants de cadires, envernissadors i lacadors, fabricants de marcs i
motllures, modelistes, fabricants de parquet, torners, tallistes i marque-
tistes, restauradors, fabricants de raspalls i pinzells, i altres industrials
que relacionats amb la fusta o aplicacions sobre la fusta conformen el
nostre sector. En total, l’entitat agrupa 500 socis directes. Tot i que,
degut als acords de col·laboració signats amb altes entitats, el col·lec-
tiu està conformat per gairebé unes 800 empreses. 

El Gremi de Fusters, que té com a president a Joaquim Campanyà, par-
ticipa activament a diferents federacions i patronals de la indústria cata-
lana. Així doncs, està integrat a Pimec i a la Federació Catalana de la
Indústria, el Comerç i els Serveis de la Construcció (FECOCAT).
També forma part de la Federació Provincial de la Indústria de la Fusta
de Barcelona, que és membre actiu de la Confederació Catalana de la
Fusta. A través de la Confederació Catalana, el Gremi està integrat a
entitats d’àmbits superior, com Foment del Treball Nacional i Confema-
dera-Federmueble. 

El Principat concentra entorn d’un 17% de la indústria de la fusta i el
moble del conjunt estatal pel que fa a nombre d’empreses i xifra de
negoci. Durant el 2006 i el 2007, els comptes de resultats de les
empreses del sector català de la fusta i el moble es van mantenir pràc-
ticament estables. Cal destacar que en els darrers anys els fabricants
del sector s’han esforçat per reduir el pes específic del cost de les
matèries primeres i augmentar, així, el valor afegir dels productes aca-

bats. També estan destinant una proporció significativa dels beneficis
en la inversió a actius reals, com ara la nova tecnologia. Pel que fa a la
demanda interna en els dos últims anys, aquesta ha experimentat una
lleugera davallada.

En relació a l’evolució concreta de la branca de la fusteria d’obra i ele-
ments per a la construcció, es tracta d’una activitat fortament vinculada
a l’evolució del sector de la construcció. Per aquesta raó, va experi-
mentar una evolució positiva fins l’any 2006, amb una clara desaccele-
ració de l’activitat al llarg del 2007, en paral·lel amb l’alentiment de les
activitats del sector de la construcció. El Gremi de Fusters ocupa
12.000 llocs de treball directe dins del sector i es  preveu que la pro-
ducció per l’any 2008 estigui al voltant dels 867.000.000 euros. 

El Gremi té entre els seus objectius la representació, gestió i defensa
dels interessos econòmics, socials, laborals i professionals dels agre-
miats, davant de qualsevol organisme, jurisdicció o instància. A més,
forma part d’aquells organismes i entitats de l’Administració Pública en
els que es pugui participar amb caràcter assessor, consultiu o deciso-
ri, i impulsa la modernització del sector. Precisament, la manca d’ajuts
perquè les empreses portin a terme aquesta modernització i la dificul-
tat que hi ha per trobar personal especialitzat, es troben entre les prin-
cipals problemàtiques del sector. El Gremi de Fusters, quan és neces-

sari, actua com a interlocutor amb els organismes públics per aquelles
iniciatives, consultes i reclamacions que puguin tenir els associats.
També participa en la regulació i perfeccionament de la concurrència
del mercat, per tal d’evitar la competència deslleial i l’intrusisme. 

El Gremi de Fusters és una entitat molt activa que porta a terme un
gran nombre d’activitats i que ofereix tota mena de serveis per als
seus socis. Així doncs, editen un butlletí informatiu mensual, organit-
zen seminaris d’interès pel sector, envien circulars informatives, ofe-
reixen serveis d’assessorament fiscal, econòmic, mercantil, laboral,
etc. També tramiten crèdits, ajuts i subvencions, a més de l’atorga-
ment de cartes de mestre artesà i altres reconeixements. L’associa-
ció participa en la negociació del conveni col·lectiu del sector. El
Gremi col·labora amb la Confederació catalana de la Fusta per ofe-
rir formació continuada tant a la Comunitat Autònoma com a tot l’Es-
tat. En aquesta línia de promoció i suport a la formació, el Gremi
atorga anualment una beca per a un estudiant de l’Escola Tècnica
Superior d’Arquitectura de Barcelona. A més, es lliura també el
Premi Anell de la Fusta, un cop l’any. 

Travessera de les Corts, 361. 
Entresol 1ª 
08029 Barcelona
Telf.: 93 323 32 00
Fax: 93 451 24 40
gremi@gremifusters.com

El Gremi de Fusters, Ebenistes i

Similars de Barcelona
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GREMIS I ASSOCIACIONS

El President del Gremi lliura el XVI Premi Anell de la Fusta als Salesians

de Sarrià

El Gremi atorga anualment una beca 
per a un estudiant de l’Escola Tècnica Superior

d’Arquitectura de Barcelona
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Excavacions i Àrids La Selva, SLU és una empresa extractiva ubicada a
Girona, que disposa de tres centres  productius a la província. Les tres
explotacions d’àrids són Gar-35 (al municipi de Sant Feliu de Buixalleu),
Can Buscatell (a Maçanet de la Selva) i Can Torrelles III (a Riudarenes).
Es tracta d’una empresa de caràcter familiar que va ser constituïda for-

malment per Pedro Cano, al novembre de 1990. Durant els seus inicis,
l’empresa es dedicava a l’extracció d’àrids i graves per a la construcció
de les finques properes a les diferents rieres de la comarca de La Selva.
En aquells moments, el procés de garbellament i classificat del material
es realitzava amb equips mòbils. 

Actualment, l’empresa és molt valorada per les seves sorres i graves.
Disposen d’un ampli ventall de granulometries i, a més, importen àrids
de tota la comunitat Europea per tal de subministrar-los a la indústria,
les instal·lacions esportives i el sector de la jardineria. Aquesta amplia
oferta es completa amb productes de gran qualitat que fan d’Excava-
cions i Àrids la Selva una empresa molt competitiva. Durant l’any, s’ex-
trauen de les tres explotacions que té l’empresa, unes 40.000 tones de
material, aproximadament. A això, cal sumar les importacions que es
realitzen, la qual cosa suposa un  moviment total dels diferents àrids que
comercialitzen que supera les 150.000 tones l’any. La major part d’a-
quest material està destinat a la construcció de vivendes i obra pública,
a instal·lacions esportives, a la jardineria i a la indústria en general. A
més, tot el material que produeixen compta amb el marcatge CE dels
àrids, que garanteix la qualitat del producte.

Excavacions i Àrids La Selva dóna feina directa a 19 treballadors. La
divisió d’àrids i excavacions està formada per deu persones, el departa-
ment de logística en té sis i disposen de dos tècnics de grau mitjà i un
comercial. L’empresa disposa d’11 vehicles propis i d’una flota de
camions autònoms que oscil·la entre 15 i 20, tot depenent de les cir-
cumstàncies del mercat. El departament de logística és l’encarregat de
coordinar les comandes i fer que arribin en òptimes condicions i en el
mínim temps possible.  

L’empresa realitza una restauració integrada dels terrenys que explota.
D’aquesta forma, porten ja més de 100 hectàrees reforestades amb
vegetació autòctona de la zona. Un cop realitzada la sembra i les plan-
tacions, es porten a terme diferents actuacions encaminades a fomen-
tar un millor desenvolupament de la vegetació. Es procedeix a regar-les,
s’aporten adobs, i se sotmeten a tractaments fitosanitaris, entre d’altres.
La política de l’empresa, encaminada a la sostenibilitat, fa que si més del

15% de les plantes sembrades no arrelen en un període de 12 mesos
es fa efectiva la seva reposició. Aquest seguiment i cura per la refores-
tació, fa que en un futur sigui possible una perfecta integració entre els
antics terrenys de la pedrera i el seu entorn. A més, però, l’empresa
porta a terme tot un seguit de bones pràctiques per minimitzar els
impactes naturals derivats de la seva activitat.  Per exemple, construei-
xen pantalles visuals amb vegetació, i es reguen camins i plantes per tal
d’evitar la pols que provoca la circulació dels vehicles i els moviments
de les excavadores. També s’han dotat tots els camions de tendals
automàtics que cobreixen les mercaderies transportades i que reduei-
xen l’emissió de partícules a l’atmosfera.  

Un dels pilars d’Excavacions i Àrids La Selva, és la formació continua-
da dels seus col·laboradors i la fidelitat de la seva plantilla. A més, per
tal d’aconseguir posicionar-se en el sector de la construcció i la distri-
bució, l’empesa sempre ha invertit de forma constant en tecnologia d’úl-
tima generació. Això els ha permès oferir productes i serveis exclusius,
adaptats a les necessitats del mercat en cada moment. A més, des de
l’any 2005 ofereixen la possibilitat de comprar àrid reciclat a partir de la
runa d’obra, tant ceràmic om de formigó. Es tracta d’una aposta per un
material de futur que està en la línia innovadora de l’empresa. 

Excavacions i Àrids La Selva, una

empresa moderna i innovadora
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S’han reforestat més de 100 hectàrees amb 
vegetació autòctona de la zona

El material es destina a la construcció de vivendes
i obra pública, a instal·lacions esportives, 
a la jardineria i a la indústria en general

Excavacions i Àrids La Selva, SLU
Mossèn Jacint Verdaguer, 6 Baixos

17450 Hostalric (Girona)
Tèl. 972.86.45.80 i Fax 972.86.53.01

excavacions@aridslaselva.com

L’empresa disposa d’una planta d’envasats de bigbags.

Àrids i Excavacions La Selva estan realitzant una restauració integrada

a Can Buscatell. 
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BONES PRÀCTIQUES

T
ot i que les empreses d’àrids fan servir l’aigua en alguna de
les fases del procés d’extracció (com durant el rentat d’à-
rids) no en són unes gran consumidores d’aquest recurs. Tot

i així, el sector és conscient de la importància de l’estalvi de l’ai-
gua i hi dedica grans esforços a gestionar-la de la forma més ade-
quada. Per aquesta raó, ja fa anys que les empreses extractives
han pres mesures perquè, en tot allò relacionat amb l’aigua, s’a-
consegueixi estalviar al màxim. 

Les indústries extractives, com qualsevol altra empresa, fan servir
tot un seguit de mesures generals per estalviar en el consum d’ai-
gua. Això inclou, per exemple, instal·lar dispositius de baix consum

en sanitaris, aixetes, i altres instal·lacions de treball; automatitzar
la neteja d’equips i emprar aigua a pressió per reduir l’aigua con-
sumida en les operacions de neteja; formar el personal sobre l’es-
talvi d’aigua, la depuració i les actuacions en cas de fugues o ves-
saments; etc.

D’altra banda, les empreses extractives apliquen tot un seguit de
mesures d’estalvi relacionades amb processos específics de la
seva activitat. Per exemple, mesures per estalviar durant el rentat
d’àrids. En aquest sentit, es reciclen les aigües de rentat dels
àrids mitjançant un circuit tancat i realimentació de l’aqüífer. A
més, per a la separació de la fracció sòlida de la líquida es fa ser-
vir un decantador/espessidor i pel filtratge un filtre de premsa. L’ús
d’aquestes tecnologies comporta un estalvi en el consum d’aigua,
un major control de la concentració de sòlids en suspensió i una
disminució dels terrenys ocupats.  Aquest sistema presenta altres
avantatges ja que clarifica les aigües carregades de sòlids en sus-

pensió per reutilitzar-les en circuit tancat del cicle de rentat,
redueix el consum de l’aigua, espesseix els llots que es formen
com a conseqüència de la clarificació obtenint una pasta sòlida
que pot tenir múltiples aplicacions, controla d’una manera més
acurada la concentració de sòlids en suspensió i ocupa menys
terreny.  

En algunes empreses del sector, un fet a destacar és el de la
separació, recollida i posterior reutilització de les aigües d’esco-
rrentia de l’explotació. Així, les aigües que circulen per les
instal·lacions (les aigües sanitàries són recollides en foses sèpti-

ques i gestionades mitjançant un gestor autoritzat) s’usen per al
reg de les pistes i els accessos. El reg de les pistes i accessos
està destinat a minimitzar la pols que es produeix en les àrees de
pas especialment conflictives per la densitat del trànsit que hi cir-
cula. Gràcies a la reutilització de les aigües d’escorrentia per
aquest regs, s’aconsegueix estalviar aigua que seria de bona qua-
litat. Conseqüentment, aquesta pràctica repercuteix també en el
manteniment d’un sistema operatiu més eficient que, per tant, es
tradueix paral·lelament en un estalvi econòmic. 

Totes les explotacions d’àrids tenen un pla de restauració per tal
de recuperar els terrenys on s’han portat a terme les extraccions
de material. Moltes empreses opten per realitzar una reforestació
de la zona explotada per tal de reintegrar-la amb el seu entorn
vegetal. A l’hora de plantar els arbres, arbustos, etc. totes les
empreses d’àrids instal·len reg gota a gota en comptes del reg per
aspersió. Això és beneficiós tant per què la replantació prosperi
com per l’estalvi d’aigua. 

L’estalvi d’aigua en les extractives

Empreses com Prefabricats la Selva (Girona) disposen de circuits tan-

cats d’aigua. 

Els filtres premsa són claus per l’estalvi d’aigua.

Es reciclen les aigües de rentat dels àrids mitjançant
un circuit tancat i realimentació de l’aqüífer

Algunes empreses separen i reutilitzen les aigües
d’escorrentia de l’explotació
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RECULL DE PREMSA

RECULL DE PREMSA Febrer 2008

EL PUNT (GIRONA) • 10/01/2008

EL 9 NOU • 8/02/2008
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EXPANSIÓN (MADRID) • 14/01/2008
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LA VANGUARDIA • 29/01/2008 AVUI • 14/01/2008

EL PUNT (BARCELONA)

14/01/2008
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EXPANSIÓN • 14/01/2008
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ENTREVISTA
Ens podria explicar breument què és la

UEPG i quins són els seus objectius prin-

cipals?

UEPG significa "Union Européenne des Pro-
ducteurs de Granulats" (Unió Europea de Pro-
ductors d’Àrids). Des del 1987, la UEPG ha
promogut els interessos de la indústria extrac-
tiva europea, tot representant les seves asso-
ciacions nacionals membre en temes econò-
mics, tècnics, mediambientals i de seguretat i
salut. La UEPG identifica de forma pro-activa

aquelles iniciatives i polítiques de la Unió Euro-
pea (UE) que poden tenir alguna mena d’im-
pacte en els productors europeus d’àrids. A
més, identifica les preocupacions i prioritats
dels seus membres, i els proporciona informa-
ció concreta a través de publicacions regulars.
També s’assegura que els òrgans decisoris de
la UE tinguin en compte la seva postura.
Actualment, la UEPG està tractant de forma
simultània més de 30 qüestions europees
(Directives, Comunicacions i Iniciatives de la
UE) que tenen impacte en la nostra indústria.
Gràcies al petit però eficient equip de la
secretaria general, aquests temes són actualit-
zats i comunicats als socis.

Quines associacions nacionals membre

participen de forma més activa?

La UEPG està integrada per 22 associacions
nacionals de tota Europa, sense limitació als
països que són membres de la UE. Totes con-
tribueixen a elevar el perfil de la nostra indus-
tria en les Institucions Europees i davant l’opi-
nió pública. Tot i així, és natural que les asso-
ciacions que representen països més grans
tinguin més capacitat per contribuir i participar
en les reunions, actes, publicacions, etc. La
UEPG s’assegura les opinions de totes les
associacions membres siguin escoltades i
organitza actes en diferents ciutats europees,
amb l’ajut de les entitats locals. Estem particu-
larment satisfets amb la implicació de l’asso-
ciació espanyola a la propera Assemblea
General de la UEPG, a Barcelona, a finals del
mes de maig. 

Quina és la seva opinió sobre la situació

del mercat i les tendències de la indústria

extractiva a Europa?

L’any 2006 va se considerat per Eurocons-
truct com la culminació de sis anys de desen-
volupament de la indústria de la construcció a
Europa en general. A la majoria dels països
europeus, els índex de creixement més alts
s’han registrat durant el període 2004-2006,
però l’activitat econòmica pot variar molt d’un
país a l’altre. Per exemple, el creixement
espanyol durant els darrers 10 anys ha estat

espectacular. El tema més important per a la
nostra indústria és abordar reptes com l’accés
a la matèria prima. 

El 15 d’octubre, la UEPG va reunir-se amb

Günter Verheugen, vicepresident de la

Comissió Europea. Podria resumir-nos els

punts més importants de la reunió?

Juntament amb la associació que defensa els
interessos de la indústria constructora
(CEPMC), vam informar el vicepresident Ver-
heugen que el repte clau és afrontar l’accés
als recursos. Les companyies lluiten contra la
mentalitat “Not in My Backyard” (no al pati de
casa meva) i els procediments per aconseguir
els permisos necessaris cada cop són més
lents i pesats, fins i tot per les explotacions de
curta durada. Verheugen va confirmar-nos que
el subministrament de matèria prima està entre
les prioritats de la Comissió. Per tant, va estar
molt interessant en el nostre punt de vista.
També va demanar exemples positius d’inte-
gració del planejament de matèries primes i el
procés d’obtenció de permisos; sobre la con-
tribució de la indústria a la biodiversitat, i sobre
els beneficis de l’activitat extractiva per a les
comunitats locals. Actualment estem recollint
dades per tal de presentar-les al vicepresident
i estem en contacte permanent amb la Comis-
sió en relació a la iniciativa sobre matèries pri-
meres. 

El proper mes de maig se celebrarà a Bar-

celona l’Assemblea General de Delegats

de la UEPG. Què us va fer escollir aquesta

ciutat?

Des de sempre, abans amb ANEFA i ara amb

la Federación de Áridos (FdA), l’associació
espanyola i el seu director general, César Lua-
ces, han estat molt compromesos amb les
activitats de la UEPG. Espanya es un produc-
tor d’àrids molt significatiu i un membre de la
UEPG molt important. Per tant, vam rebre amb
molta satisfacció la proposta de la FdA d’aco-
llir la propera Assemblea. 

Ens podríeu comentar quines activitats tin-

dran lloc durant l’Assemblea?

L’Assemblea de Delegats és l’òrgan de màxi-
ma decisió de la UEPG. A més de les activi-
tats normals d’un òrgan d’aquestes caracterís-
tiques, l’Assemblea consta d’un Fòrum d’Em-
presaris on es convida a persones clau de les
autoritats del país amfitrió, la indústria local o
nacional, i les institucions europees, a dirigir-
se als representants dels països membres.
L’Assemblea del 2008 a Barcelona ofereix una
excel•lent oportunitat per treballar en xarxa i
aprendre sobre els reptes que la indústria
afronta a Espanya i a tot Europa. 

Durant la darrera Assemblea, la UEPG va

signar la Declaració de Compte Enrere

2010. Quines altres accions està desenvo-

lupant la UEPG per tal de preservar el medi

ambient?

La UEPG sempre ha estat molt compromesa
amb el desenvolupament de bones pràctiques
ambientals. La nostra indústria contribueix de
forma incessant a detenir la pèrdua de biodi-
versitat, tot proporcionant ecosistemes ade-
quats per la fauna i la flora, a partir de la res-
tauració de les activats extractives. Aquest
èxits han de ser comunicats i reconeguts pels
polítics. La UEPG ha creat els Premis al
Desenvolupament Sostenible, basats en els
tres pilars d’aquest desenvolupament: medi
ambient, progrés social i econòmic, i bones
pràctiques.  Al 2006, la UEPG va crear el grup
de treball sobre Biodiversitat i hem transmès a
la Comissió els èxits en aquest camp. A l’oc-
tubre del 2007 vam reunir més de 30 casos
de bons exemples de biodiversitat a les pedre-
res provinents de totes les associacions mem-
bres. Vam presentar aquest estudi a la con-
ferència de la presidència de la UE sobre
Negoci i Biodiversitat, a Lisboa, el novembre
passat. 

Denis Mertens
President de la UEPG

“El repte clau a tota Europa és

afrontar l’accés als recursos”
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La nostra indústria contribueix de forma incessant a detenir la
pèrdua de biodiversitat
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